
Protokół nr X  

W dniu 13 lutego 2025 r. obyła się X Sesja Rady Gminy Raków. 

Obrady rozpoczęto 13 lutego 2025 r. o godz. 08:00, a zakończono o godz. 09:07 tego samego 

dnia. W posiedzeniu wzięło udział 15 radnych. Lista obecności radnych na sesji stanowi zał. 

nr 1 do protokołu.   

Obecni: 

1. Piotr Mariusz Bożycki 

2. Monika Anna Foryś 

3. Małgorzata Józefa Gołyska 

4. Kazimierz Karwat 

5. Marek Wojciech Kowalik 

6. Karol Dominik Ksel 

7. Irena Kulińska 

8. Paweł Jakub Pietruszka 

9. Ewelina Izabela Sobieraj 

10. Stanisław Stemplowski 

11. Teresa Bronisława Strzelecka 

12. Marcin Szpak 

13. Dariusz Czesław Tyrała 

14. Jolanta Anna Wesołowska 

15. Michał Krzysztof Zaremba 

Ponadto na posiedzeniu obecni byli: Wójt Gminy Raków Pan Damian Szpak, Zastępca Wójta- 

Pan Paweł Kijanka, Skarbnik Gminy-Pan Artur Nadolny, Radna Rady Powiatu- Alina 

Siwonia, pracownicy urzędu, mieszkańcy (rodzice uczniów Szkoły Podstawowej w Bardzie)  

i sołtysi. Lista obecności sołtysów w załączeniu do protokołu. 

Posiedzeniu Przewodniczył Pan Paweł Pietruszka- Przewodniczący Rady. 

 

Porządek obrad przedstawiał się następująco: 

1. Otwarcie sesji, stwierdzenie quorum. 

2. Przedstawienie i zatwierdzenie porządku obrad. 

3. Zatwierdzenie protokołu z IX sesji w dniu 30.12.2024 r. 

4. Sprawozdanie z posiedzenia Komisji Budżetu i Spraw Społeczno- Gospodarczych 

5. Sprawozdanie Wójta z działań podjętych pomiędzy sesjami. 

6. Podjęcie uchwał w sprawie: 

a) zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Raków na lata 2025-2038 

b) zmian w budżecie gminy na 2025 r. 

c) udzielenia pomocy rzeczowej 

d) uzgodnienia odstępstw od zakazów dla pomnika przyrody 

e) zatwierdzenia Regulaminu Rady Społecznej Gminnego Ośrodka Zdrowia w Rakowie 

f) zaliczenia drogi do kategorii dróg gminnych publicznych i ustalenia jej przebiegu 

g) zamiaru likwidacji Szkoły Podstawowej w Bardzie 

7. Wolne wnioski i zapytania. 

8. Zamknięcie obrad sesji. 

Przebieg obrad 

AD.1 i 2 Pan Przewodniczący otworzył posiedzenie, powitał zebranych oraz poinformował  

o rejestracji obrazu i dźwięku podczas obrad. Następnie poprosił radnych o potwierdzenie 

obecności na tabletach. 

Po sprawdzeniu obecności Pan Przewodniczący stwierdził, że w posiedzeniu bierze udział 15 



radnych w związku z powyższym Rada jest władna do podejmowania prawomocnych uchwał.  

Pan Przewodniczący zapytał czy są uwagi do porządku obrad. Wobec braku uwag ze strony 

zebranych Przewodniczący zarządził głosowanie nad zatwierdzeniem porządku obrad. 

W związku z problemami technicznymi Przewodniczący ogłosił przerwę w obradach. 

Po przerwie obrady wznowiono. Przeprowadzono głosowanie. 

Głosowano w sprawie: 

zatwierdzenie porządku obrad. 

Wyniki głosowania 

ZA: 15, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 

Wyniki imienne: 

ZA (15) 

Piotr Mariusz Bożycki, Monika Anna Foryś, Małgorzata Józefa Gołyska, Kazimierz Karwat, 

Marek Wojciech Kowalik, Karol Dominik Ksel, Irena Kulińska, Paweł Jakub Pietruszka, 

Ewelina Izabela Sobieraj, Stanisław Stemplowski, Teresa Bronisława Strzelecka, Marcin 

Szpak, Dariusz Czesław Tyrała, Jolanta Anna Wesołowska, Michał Krzysztof Zaremba 

Porządek obrad zatwierdzono. 

AD.3. Przewodniczący Rady zapytał zebranych czy wnoszą uwagi do projektu protokołu z 

IX sesji w dniu 30.12.2024 r. 

Wobec braku uwag przystąpiono do głosowania nad zatwierdzeniem protokołu. 

Głosowano w sprawie: 

Zatwierdzenie protokołu z IX sesji w dniu 30.12.2024 r.  

Wyniki głosowania 

ZA: 15, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 

Wyniki imienne: 

ZA (15) 

Piotr Mariusz Bożycki, Monika Anna Foryś, Małgorzata Józefa Gołyska, Kazimierz Karwat, 

Marek Wojciech Kowalik, Karol Dominik Ksel, Irena Kulińska, Paweł Jakub Pietruszka, 

Ewelina Izabela Sobieraj, Stanisław Stemplowski, Teresa Bronisława Strzelecka, Marcin 

Szpak, Dariusz Czesław Tyrała, Jolanta Anna Wesołowska, Michał Krzysztof Zaremba 

Protokół zatwierdzono. 

AD.4. Kontynuując obrady zgodnie z przyjętym porządkiem obrad Przewodniczący Rady 

poprosił Panią Monikę Foryś- Przewodniczącą Komisji Budżetu i Spraw Sołeczno-

Gospodarczych o przedstawienie sprawozdania z posiedzenia Komisji. 

Pani Foryś na wstępnie swojego wystąpienia przywitała zebranych. Przypomniała, że 

posiedzenie Komisji Budżetu i Spraw Sołeczno-Gospodarczych odbyło 11 lutego 2025 r. a 

jego tematem była analiza i zaopiniowanie projektów uchwał na najbliższą sesję. Pani 

Przewodnicząca w swoim wystąpieniu omówiła przedmiot poszczególnych projektów 

uchwał, które komisja analizowała. Zgodnie z przedstawionym sprawozdaniem przedmiot 

poszczególnych uchwał przedstawiał się następująco: 

- projekty uchwał w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Raków na 

lata 2025-2038 oraz w sprawie zmian w budżecie gminy na 2025 r. omówił Skarbnik Artur 

Nadolny. Zmiany wykazane w załącznikach związane są ze zwiększeniem kwoty dochodów 

oraz wydatków. Kontynuując Pani Przewodnicząca podał a kwoty wpływające na zmiany w 

budżecie oraz wymieniła źródła ich pochodzenia; Kwota dochodów została zwiększona o 1 

234 769,73 zł. Zwiększeniu uległy przychody budżetu w kwocie 103 967,80 zł. Kwota 

wydatków została zwiększona o 1 338 737,53 zł, z czego wydatki bieżące zwiększyły się o 



402 806,95 zł, a wydatki majątkowe zwiększyły się o 935 930,58 zł;  

- projekt uchwały w sprawie udzielenia pomocy rzeczowej dla powiatu kieleckiego omówił i 

przedstawił Wójt Gminy. Pomoc rzeczowa dotyczy przeznaczenia środków finansowych w 

2025 roku na sporządzenie dokumentacji projektowo- kosztorysowej na budowę dwóch dróg 

powiatowych przebiegających przez teren Gminy Raków; 

- projekt uchwały w sprawie uzgodnienia odstępstw od zakazów dla pomnika przyrody 

omówiła Pani Agnieszka Rejnowicz Kierownik Referatu Rolnictwa i ochrony Środowiska. 

wniósł o udzielenie odstępstwa od zakazu polegającego na wykonywaniu robót ziemnych 

trwale zniekształcających rzeźbę terenu w odległości ok. 15 m od pomnika przyrody. 

Planowana inwestycja polega na rozbudowie istniejącej drogi powiatowej. Starostwo 

nałożyło na inwestora obowiązek uzyskania zgody Rady Gminy na wyżej wymienione 

odstępstwo; 

- projekt uchwały w sprawie zatwierdzenia Regulaminu Rady Społecznej Gminnego Ośrodka 

Zdrowia w Rakowie omówił Pan Paweł Kijanka. Pan Wice Wójt udzielił informacji na temat 

funkcjonowania filii GOZ w Ociesękach. 

projekt uchwały w sprawie zaliczenia drogi do kategorii dróg gminnych publicznych i 

ustalenia jej przebiegu omówił Pan Wójt. Wykazana w projekcie uchwały droga, stanowi 

ważny punkt komunikacyjny na terenie gminy i jest własnością Gminy Raków. Zmiana jej 

kategorii z kategorii dojazdowej na kategorię drogi gminnej ma na celu lepszą obsługę ruchu 

lokalnego a jednocześnie spełnienie warunków do pozyskania środków pomocowych z 

zewnątrz. Wójt Gminy Raków zwrócił się do Zarządu Powiatu Kieleckiego z wnioskiem o 

wydanie opinii w sprawie zaliczenia przedmiotowej drogi do kategorii dróg gminnych. 

Zarząd Powiatu Kieleckiego w ustawowym terminie nie złożył opinii, wobec powyższego 

niezłożenie opinii w przewidzianym terminie uznaje się za akceptację propozycji. 

- projekt uchwały w sprawie zamiaru likwidacji Szkoły Podstawowej w Bardzie szczegółowo 

omówiła Pani Kierownik do spraw oświaty Pani Agnieszka Rejnowicz. Pani Kierownik w 

uzasadnieniu do przedmiotowego projektu uchwały poinformowała, że stosownie do art. 89 

ust.1 ustawy z dnia 14 grudnia 2016 r. Prawo oświatowe, szkoła publiczna może być 

zlikwidowana z końcem roku szkolnego przez organ prowadzący szkołę, po zapewnieniu 

przez ten organ uczniom możliwości kontynuowania nauki w innej szkole publicznej tego 

samego typu. Organ prowadzący jest obowiązany, co najmniej na 6 miesięcy przed terminem 

likwidacji, zawiadomić o zamiarze likwidacji szkoły: rodziców uczniów, właściwego 

kuratora oświaty oraz organ wykonawczy jednostki samorządu terytorialnego właściwej do 

prowadzenia szkół danego typu. Szkoła publiczna prowadzona przez jednostkę samorządu 

terytorialnego może być zlikwidowana po uzyskaniu pozytywnej opinii kuratora oświaty. 

Uchwała o zamiarze likwidacji Szkoły Podstawowej w Bardzie jest uchwałą intencyjną. 

Celem likwidacji Szkoły Podstawowej w Bardzie wraz z oddziałem przedszkolnym jest 

konieczność dostosowania szkół położonych w Gminie Raków do realnych potrzeb 

wynikających z zachodzących zmian demograficznych oraz związane z tym 

racjonalizowanie kosztów ponoszonych na realizację zadań oświatowych. Główną 

przesłanką uzasadniającą likwidację Szkoły Podstawowej w Bardzie jest mała liczba 

uczniów. Szkoła Podstawowa w Bardzie jest najmniej liczebną szkołą spośród szkół 

prowadzonych przez Gminę Raków. Aktualnie do Szkoły Podstawowej w Bardzie uczęszcza 

29 uczniów i 18 dzieci do oddziału przedszkolnego razem 47 uczniów. Najlepsze warunki 

rozwojowe stwarzają średnio liczne grupy klasowe, liczące od 14 do 25 uczniów. Małe grupy 

klasowe są wprawdzie korzystne dla indywidualizacji pracy z dziećmi, ale dla możliwości 

organizowania życia społecznego w klasie stwarzają już warunki niekorzystne. Potrzeba 

przynależności do grupy około 9 – 10 roku życia osiąga bowiem maksimum na przestrzeni 

całego życia ludzkiego. W małej klasie następuje zatracenie poziomu rywalizacji, satysfakcji 

i prawidłowych relacji między uczniami. Bardzo ważną rzeczą we współczesnej edukacji jest 

wspomniany wyżej kontakt z rówieśnikami z różnych środowisk, gdyż wpływa on korzystnie 

na ich uspołecznienie i sprawne funkcjonowanie w grupie rówieśniczej. Liczniejsze klasy 



stwarzają większe szanse na nawiązanie przyjaźni, uczą funkcjonowania i pracy w grupie. W 

małych grupach trudno o prawidłowe funkcjonowanie wybijających się i zdolnych uczniów, 

z których inni mogliby brać przykład i dążyć do współzawodnictwa.  jak wynika z danych 

demograficznych liczba uczniów w kolejnych latach nie ulegnie zmianie. Uczniowie 

zlikwidowanych klas I-VIII oraz dzieci oddziału przedszkolnego Szkoły Podstawowej w 

Bardzie kontynuowaliby naukę w Szkole Podstawowej w Ociesękach i Publicznym 

Przedszkolu w Ociesękach wchodzących w skład Zespołu Szkolno-Przedszkolnego  w 

Ociesękach. Szkoła Podstawowa w Ociesękach posiada duży wyremontowany budynek wraz 

z nową pełnowymiarową salą sportową i  nowym boiskiem szkolnym. Do dyspozycji 

uczniów będą sale lekcyjne wyposażone w tablice interaktywne lub monitory interaktywne 

oraz laptopy. W celu zwiększenia bezpieczeństwa w szkole działa monitoring wizyjny. 

Budynek jest dostosowany do potrzeb uczniów niepełnosprawnych, posiada również windę. 

Publiczne Przedszkole w Ociesękach czynne jest w godzinach od 7.00 do 17.00, mieści w 

wyremontowanym budynku i posiada warunki do realizacji działalności dydaktycznej, 

wychowawczej i opiekuńczej w czterech grupach przedszkolnych ( trzy, cztero, pięcio i 

sześcio latkach). Zarówno w szkole jak i w przedszkolu uczniowie i dzieci mają możliwość 

skorzystania z pomocy psychologa, pedagoga szkolnego, logopedy i pedagoga specjalnego. 

Zespół Szkolno-Przedszkolny w Ociesękach w zupełności zaspokoi potrzeby edukacyjne 

wszystkich uczniów zamieszkujących obecnie obwody obu szkół. Wydatki na szkołę 

wynosiły: 2024r. 1.874.800,03 zł w tym środki własne Gminy Raków – 1.095.063,66 zł, 

koszty osobowe wyniosły 1.733.704,38 zł ( tj. wynagrodzenia pracowników, składki ZUS, 

podatek dochodowy, dodatkowe wynagrodzenie roczne, odpis na ZFŚS) koszty rzeczowe 

wyniosły 141.095,65 zł to są koszty utrzymania jednostki  (tj. olej opałowy, energia 

elektryczna, środki czystości itp.). Źródłami finansowania Szkoły Podstawowej w bardzie w 

roku 2024 były: subwencja oświatowa w kwocie 724.007,55 zł, Dotacja na wychowanie 

przedszkolne 51.594,53, Dotacja na podręczniki- 4.134,29 zł, Środki własne organu 

prowadzącego- 1.095.063,66 zł. Ogólny koszt funkcjonowania placówki w Bardzie jest 

wysoki. Subwencja oświatowa pokrywa tylko część wydatków związanych z 

funkcjonowaniem szkoły, coraz więcej środków finansowych organ prowadzący dokłada z 

budżetu gminy - kosztem innych zadań, konieczna jest racjonalizacja wydatków 

budżetowych ponoszonych na realizację zadań oświatowych na terenie gminy wynikająca z 

zachodzących zmian demograficznych. Zgodnie z art. 32 i art. 39 ustawy z dnia 14 grudnia 

2016r.- Prawo Oświatowe (Dz. U. z 2024r., poz.737 z późn. zm.) wszystkim uczniom 

odbywającym naukę w Szkole Podstawowej w bardzie Gmina zapewni bezpłatny dowóz do 

Zespołu Szkolno-Przedszkolnego w Ociesękach. Opiekę w czasie dowozu będzie sprawował 

opiekun zatrudniony w jednostce. W związku z powyższym podjęcie uchwały jest zasadne.  

W wolnych wnioskach Komisja analizowała sprawozdanie dotyczące Realizacji Gminnego 

Programu Przeciwdziałania przemocy domowej na terenie Gminy Raków. Wyjaśnień w tym 

zakresie udzieliła Przewodnicząca GZI. Komisja analizowała również sprawozdanie 

dotyczące średnich wynagrodzeń nauczycieli na terenie gminy Raków. 

Na zakończenie swojego sprawozdanie Pani Przewodnicząca poinformowała, że członkowie 

Komisji nie wnieśli uwag do analizowanego materiału i zaopiniowali go pozytywnie. 

Wobec braku uwagi do przedstawionego sprawozdania przewodniczący Rady przeszedł do 

realizacji kolejnego punktu porządku obrad. 

AD.5. Pan Przewodniczący poprosił Pana Wójta o przedstawienie sprawozdania z działań 

podjętych pomiędzy sesjami. 

Pan Wójt przedstawił zebranym sprawozdanie z działań podjętych od ostatniej sesji poprzez 

chronologiczne przedstawienie terminarza spotkań i krótkie omówienie każdego  

z podjętych działań. 

Terminarz odbytych spotkań przedstawiał się następująco: 
1. 30.12.2024- Sesja 



2. 09.01.2025-udział w szkoleniu LGD Białe Ługi, Komenda Miejska Policji w Kielcach 

uroczysta zbiórka i zmiana komendantów; 

3. 10.01 .2025- udział w spotkaniu z Panią Marszałek Renatą Janik- informacje dotyczące 

naboru wniosków z ŚBRR; 

4. 12.01.2025- akcja oddawania krwi  na rynku w Rakowie; 

5. 30.01.2025- ŚUW spotkanie wojewodą świętokrzyskim w sprawie RFIL 

6. 01.02.2025- KGW Szumsko spotkanie noworoczne  

7. 07.02.2025- SP w Szumsku Pozytywnie Zakręcona Ferajna- spektakl Dziewczynka z 

zapałkami a mogło być inaczej. 

8. 10.01.2025- LGD Białe Ługi Staszów- posiedzenie komisji rewizyjnej.  

9. 11.02.2025- Komisja 

10. 12.02.2025- PSP Kielce-spotkanie z Komendantem Grzegorzem Rajcą  

Na zakończenie Pan Wójt poinformował, że w związku z decyzja podjętą przez władze 

powiatu zlikwidowane zostaną lokalne punkty konsultacyjne Powiatowego Urzędu Pracy. 

Osoby bezrobotne będą rejestrować się w Kielcach. Decyzja Starostwa jest nieodwołalna. 

Radni nie wnieśli uwag do przedstawionego sprawozdania. 

Pan Przewodniczący odniósł się do spotkania Wójta w sprawie środków z RFIL-u. Zapytał o 

ich kwotę. 

Pan Wójt wyjaśnił, że po przeprowadzeniu procedury przetargowej na budowę drogi w 

Papierni oraz Dębnie pozostało około 600 tys. zł. Jest szansa, że gmina nie będzie musiała 

zwracać tych środków do ministerstwa. 

 Pan przewodniczący zapytał czy jest już plan na co te środki zostaną przeznaczone. Pan 

Wójt odpowiedział, że nie ma jeszcze ostatecznej odpowiedzi ministerstwa w związku z 

powyższym na dzień dzisiejszy nie ma planu przeznaczenia ww. środków. 

Wobec braku dalszych pytań obrady kontynuowano. 

AD.6.  Następnie przystąpiono do rozpatrzenia projektu uchwały w sprawie zmiany 

Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Raków na lata 2025-2038. 

Przewodniczący zapytał zebranych czy wnoszą uwagi do projektu uchwały. Wobec braku 

uwag ze strony radnych przystąpiono do głosowania. 

Głosowano w sprawie: 

zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Raków na lata 2025-2038.  

Wyniki głosowania 

ZA: 15, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 

Wyniki imienne: 

ZA (15) 

Piotr Mariusz Bożycki, Monika Anna Foryś, Małgorzata Józefa Gołyska, Kazimierz Karwat, 

Marek Wojciech Kowalik, Karol Dominik Ksel, Irena Kulińska, Paweł Jakub Pietruszka, 

Ewelina Izabela Sobieraj, Stanisław Stemplowski, Teresa Bronisława Strzelecka, Marcin 

Szpak, Dariusz Czesław Tyrała, Jolanta Anna Wesołowska, Michał Krzysztof Zaremba 

Uchwała została podjęta. 

Następnie wobec braku uwag ze strony zebranych do projektu uchwały w sprawie zmian w 

budżecie gminy na 2025 r. przystąpiono do głosowania nad przyjęciem uchwały.  

Głosowano w sprawie: 

zmian w budżecie gminy na 2025 r..  

Wyniki głosowania 



ZA: 15, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 

Wyniki imienne: 

ZA (15) 

Piotr Mariusz Bożycki, Monika Anna Foryś, Małgorzata Józefa Gołyska, Kazimierz Karwat, 

Marek Wojciech Kowalik, Karol Dominik Ksel, Irena Kulińska, Paweł Jakub Pietruszka, 

Ewelina Izabela Sobieraj, Stanisław Stemplowski, Teresa Bronisława Strzelecka, Marcin 

Szpak, Dariusz Czesław Tyrała, Jolanta Anna Wesołowska, Michał Krzysztof Zaremba 

Uchwała została podjęta. 

Wobec braku uwag i wniosków ze strony radnych przystąpiono do rozpatrzenia projektu 

uchwały w sprawie udzielenia pomocy rzeczowej. 

Głosowano w sprawie: 

udzielenia pomocy rzeczowej.  

Wyniki głosowania 

ZA: 15, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 

Wyniki imienne: 

ZA (15) 

Piotr Mariusz Bożycki, Monika Anna Foryś, Małgorzata Józefa Gołyska, Kazimierz Karwat, 

Marek Wojciech Kowalik, Karol Dominik Ksel, Irena Kulińska, Paweł Jakub Pietruszka, 

Ewelina Izabela Sobieraj, Stanisław Stemplowski, Teresa Bronisława Strzelecka, Marcin 

Szpak, Dariusz Czesław Tyrała, Jolanta Anna Wesołowska, Michał Krzysztof Zaremba 

Uchwała została podjęta. 

Następnie przystąpiono do rozpatrzenia projektu uchwały w sprawie uzgodnienia odstępstw 

od zakazów dla pomnika przyrody.  

Wobec braku uwag i wniosków ze strony radnych przystąpiono do głosowania. 

Głosowano w sprawie: 

uzgodnienia odstępstw od zakazów dla pomnika przyrody.  

Wyniki głosowania 

ZA: 15, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 

Wyniki imienne: 

ZA (15) 

Piotr Mariusz Bożycki, Monika Anna Foryś, Małgorzata Józefa Gołyska, Kazimierz Karwat, 

Marek Wojciech Kowalik, Karol Dominik Ksel, Irena Kulińska, Paweł Jakub Pietruszka, 

Ewelina Izabela Sobieraj, Stanisław Stemplowski, Teresa Bronisława Strzelecka, Marcin 

Szpak, Dariusz Czesław Tyrała, Jolanta Anna Wesołowska, Michał Krzysztof Zaremba 

Uchwała została podjęta. 

Rozpatrywano również projekt uchwały  w sprawie zatwierdzenia Regulaminu Rady 

Społecznej Gminnego Ośrodka Zdrowia w Rakowie.  

Wobec braku uwag i wniosków ze strony radnych przystąpiono do głosowania. 

Głosowano w sprawie: 

zatwierdzenia Regulaminu Rady Społecznej Gminnego Ośrodka Zdrowia w Rakowie.  

Wyniki głosowania 

ZA: 15, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 

Wyniki imienne: 

ZA (15) 

Piotr Mariusz Bożycki, Monika Anna Foryś, Małgorzata Józefa Gołyska, Kazimierz Karwat, 

Marek Wojciech Kowalik, Karol Dominik Ksel, Irena Kulińska, Paweł Jakub Pietruszka, 

Ewelina Izabela Sobieraj, Stanisław Stemplowski, Teresa Bronisława Strzelecka, Marcin 

Szpak, Dariusz Czesław Tyrała, Jolanta Anna Wesołowska, Michał Krzysztof Zaremba 

Uchwała została podjęta. 



Następnie przystąpiono do rozpatrzenia projektu uchwały w sprawie  zaliczenia drogi do 

kategorii dróg gminnych publicznych i ustalenia jej przebiegu. 

Wobec braku uwag i wniosków ze strony radnych przystąpiono do głosowania. 

Głosowano w sprawie: 

zaliczenia drogi do kategorii dróg gminnych publicznych i ustalenia jej przebiegu.  

Wyniki głosowania 

ZA: 15, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 

Wyniki imienne: 

ZA (15) 

Piotr Mariusz Bożycki, Monika Anna Foryś, Małgorzata Józefa Gołyska, Kazimierz Karwat, 

Marek Wojciech Kowalik, Karol Dominik Ksel, Irena Kulińska, Paweł Jakub Pietruszka, 

Ewelina Izabela Sobieraj, Stanisław Stemplowski, Teresa Bronisława Strzelecka, Marcin 

Szpak, Dariusz Czesław Tyrała, Jolanta Anna Wesołowska, Michał Krzysztof Zaremba 

Uchwała została podjęta. 

Przewodniczący Rady zapytał czy zebrani chcą zabrać głos w sprawie projektu uchwały  

w sprawie zamiaru likwidacji Szkoły Podstawowej w Bardzie. Pan Kazimierz Karwat. 

Zapytał kto jest wnioskodawcą projektu uchwały tzn. kto złożył wniosek w sprawie  

likwidacji Szkoły Podstawowej w Bardzie? 

Pan Przewodniczący dopytał czy to pytanie jest kierowane do niego? Pan Rady potwierdził, 

że pytanie skierowane jest do Przewodniczącego Rady. 

Pan Przewodniczący nadmienił, że do obowiązków przewodniczącego należy wprowadzanie 

projektów uchwał do porządku obrad i poddając pod obrady projekt uchwały będący 

przedmiotem dyskusji obowiązek ten wypełnił. Jednocześnie Pan Przewodniczący 

oświadczył, że nie jest on inicjatorem omawianego projektu.  

Głos zabrał Pan Wójt. Wyjaśnił, że projekty uchwał sporządzane są przez pracowników 

urzędu. Pan Wójt nadmienił, że na jednym z posiedzeń komisji lub sesji temat likwidacji 

szkoły został poruszony przez Pana Radnego Karwata. Pan Wójt przypomniał, że Pan Radny 

zobowiązał Panią Strzelecką  do przedsięwzięcia kroków, które będą zmierzały do podjęcia 

uchwały w tej sprawie w związku z tym pracownik przygotował projekt uchwały w tej 

sprawie. 

Głos zabrał Pan Radny Karwat. Nadmienił, że propozycję likwidacji szkoły przedstawił jako 

jedno ze źródeł oszczędności w gminie przy dyskusji dotyczącej podniesienia stawki za 

odpady. Kontynuując Pan Radny zapytał dlaczego radni nie  mają odwagi przyznać kto 

złożył wniosek. 

Pan Przewodniczący odpowiedział, że zgodnie ze statutem inicjatywę uchwałodawcza mają 

również grupy radnych- grupa radnych licząca co najmniej trzech radnych. Taki wniosek 

wpłynął i wypadałoby, aby wnioskodawcy wśród których jest również Pan wzięli 

odpowiedzialność za wniosek. Pan przewodniczący poinformował, że on nie jest inicjatorem 

tego projektu uchwały. 

Pan Karwat zaproponował, aby wskazać kto sporządził pismo, kto zbierał podpisy i kto 

podpisał się pod wnioskiem. Pan Karwat nadmienił, że w jego odczuciu radni i Pan Wójt 

chcą zrzucić na niego całą odpowiedzialność za likwidację szkoły. 

Pan Przewodniczący jeszcze raz poinformował, że oficjalny wniosek w tej sprawie został 

złożony. 

O głos poprosiła Pani Wiceprzewodnicząca Kulińska. W swoim wystąpieniu nadmieniła, że 

temat likwidacji szkoły jest bardzo trudny, ale nie jest to nowy problem, gdyż poruszano ten 



problem niejednokrotnie. Radni dbają o finanse gminy. Pani Kulińska potwierdziła, że  

dzieci istotnie są najważniejsze i jest możliwe, że będą one mogły kontynuować naukę w 

wybranej przez siebie szkole. Dokładanie co roku do utrzymania szkoły z ponad 1 mln. zł z 

budżetu gminy budzi poważne wątpliwości. Dojedzie do takiej sytuacji, że gmina będzie 

musiała zaciągać kredyty i podnieść podatki bo gmina musi funkcjonować. Dlatego Pani 

Przewodnicząca przedstawiła tak obszerne wyjaśnienia w swoim sprawozdaniu. Pani 

Kulińska przyznała, że wiadomość o zamiarze likwidacji szkoły powinna być zostać 

przekazana rodzicom o miesiąc wcześniej. Jednocześnie nadmieniła, że rodzice mieli 

świadomość, że temat likwidacji szkoły zostanie poruszony. Pani Wiceprzewodnicząca 

podkreśliła, że w trakcie dyskusji radnych z różnych ust padał zarzut, że dokładamy do 

utrzymania szkoły w Bardzie. Pan Karwat faktycznie poddał pomysł likwidacji szkoły i 

zobowiązał Panią Strzelecką żeby zajęła się tym. Sprawę należy wyjaśnić do końca, 

ponieważ tak niejasne sytuacje nie powinny mieć miejsca. Pani Kulińska przyznała, że Pani 

radna Strzelecka zebrała podpisy. Pod wnioskiem podpisało się 12 osób z rady.  

Głos zabrała Pani Radna Strzelecka. Nadmieniła, że to rzeczywiście likwidacja pewnych 

placówek budzi kontrowersje, jako przykład podała likwidację filii Powiatowego Urzędu 

Pracy. Pani Radna wyraziła ubolewanie, że finanse często biorą górę nad etatami itp. 

Kontynuując przypomniała zebranym kwotę zadłużenia gminy oraz podała wysokość raty 

kredytu i wysokość odsetek. Jeżeli do klasy uczęszcza po 2,3 osoby szkoła nie jest rentowna. 

Dzieci nie zostaną pozostawione same sobie, ponieważ będą miały stworzone warunki być 

może lepsze niż w szkole w Bardzie. Na zakończenie Pani Radna dodała, że jest to ciężka 

decyzja i temat ten cały czas gdzieś krążył , a rozliczanie kogokolwiek nie ma sensu. 

Głos zabrała przedstawicielka rodziców uczniów Szkoły Podstawowej w Bardzie. W swoim 

wystąpieniu zaznaczyła, że szkoła nie jest biznesem, który powinien przynosić zyski. 

Rodzice jako mieszkańcy gminy, którzy wybierają swoich przedstawicieli do władz gminy 

maja prawo wiedzieć kto jest wnioskodawcą likwidacji szkoły. Kontynuując 

przedstawicielka rodziców przypomniała, że Pan Wójt obiecał, że dopóki będzie Wójtem 

szkoła nie zostanie zlikwidowana. 

Głos zabrała również kolejna z przedstawicielek rodziców uczniów Szkoły Podstawowej w 

Bardzie. Zadała pytanie dotyczące planu zagospodarowania budynku szkoły po jej 

likwidacji. Wskazała, że budynek nie spełnia wymogów termomodernizacyjnych.  

Głos zabrała Pani Wiceprzewodnicząca Kulińska. Zaznaczyła, że kwestia planu 

zagospodarowania budynku szkoły jest istotnym tematem, nad którym wszyscy się 

zastanawiają. Wszyscy stoją na stanowisku, że budynek musi zostać zagospodarowany. Nie 

wiemy jeszcze w jaki sposób ale jest możliwość żeby podjął się tego ktoś z mieszkańców, 

tak aby tam cos powstało. Jeżeli nie będzie takiej oferty budynek chyba trzeba będzie 

wydzierżawić. Pan Wójt w nieoficjalnych rozmowach potwierdził, że budynek ten musi być 

zagospodarowany. 

Głos zabrał Pan Wójt. Nadmienił, że będą plany zagospodarowania tego budynku, 

prawdopodobnie będzie to dzierżawa długoletnia, ale o tym zadecyduje Rada Gminy. 

Głos zabrał ponownie Radny Karwat. Nadmienił, że rada czasem przez nietrafne decyzje 

sama stwarza sytuacje problemowe. Budujemy świetlicę w Bardzie mamy na to środki, 

kupujemy działkę pod parking. Dla  dzieci na utrzymanie szkoły środków nie ma. 

Wpadliśmy w pułapkę. Pan Karwat podkreślił, że był wielkim przeciwnikiem budowy 

świetlicy. Zdaniem Pana Karwata świetlica, klub seniora i kgw zagospodarowałoby w całości 

budynek po zlikwidowanej szkole. W licu będziemy otwierać świetlice, a w sierpniu 



będziemy zamykać szkołę. Zdaniem Pana Radnego decyzja o budowie świetlicy była błędna. 

Pan Wójt przypomniał, że na budowę świetlicy w Bardzie gmina otrzymała dofinansowanie 

z Polskiego Ładu przy 5% wkładzie własnym. Budynek świetlicy będzie służył 

mieszkańcom. Budynek będzie na siebie zarabiał, ponieważ będzie można organizować tam 

przyjęcia okolicznościowe. Na zakończenie Pan Wójt podkreślił, że nie jest to inwestycja 

gminy na 2 mln. tylko wkład gminy to tylko 5% wartości inwestycji. 

Głos zabrała przedstawicielka rodziców uczniów Szkoły Podstawowej w Bardzie. Zapytała 

kto zadłuża gminę. Nadmieniła, że na spotkaniu z rodzicami Pan Wice wójt powiedział, że 

jeżeli nie zamkniemy szkoły w Bardzie to gmina znajdzie się w sytuacji takiej jak gmina 

Łagów. Zdaniem przedstawicielki rodziców to Rada i Wójt doprowadzą do sytuacji takiej jak 

w gminie Bodzentyn. Plany Wójta są popierane przez Radę. W ubiegłym roku zrealizowano 

inwestycje, które mogły być rozłożone na lata. 

Głos zabrał Pan Wice wójt. Odniósł się do wystąpienia przedmówczyni. Poinformował, że na 

spotkaniu nie powiedział, że szkołę w Bradzie należy zamknąć tylko powiedział, że jeżeli 

mieszkańcy chcą żeby inwestycje były realizowane to należy szukać na nie środków. 

Kontynuując Pan Wice wójt nadmienił, że nie wskazywał, że środki te maja pochodzić 

wyłącznie z zamknięcia szkoły w Bardzie. 

Głos zabrała przedstawicielka rodziców. Wyraziła ubolewanie, że na spotkaniu z rodzicami 

nie był obecny Pan Wójt. Jej zdaniem przedstawiciele urzędu nie udzieli wystarczających 

wyjaśnień na zadawane pytania. 

Pan Wójt poinformował, że nie mógł uczestniczyć w spotkaniu ze względu na zaplanowany 

urlop. 

Głos zabrał Przewodniczący Rady. Oświadczył, że jako mieszkaniec Barda zgadza się ze 

stanowiskiem rodziców i zagłosuje przeciw uchwale. 

Głos zabrała Pani Radna Strzelecka. Nadmieniła, że na posiedzeniu komisji  pracownicy 

merytoryczni byli bardzo dobrze przygotowani i udzielili rodzicom szczegółowych  

i wyczerpujących wyjaśnień. 

Głos zabrała przedstawicielka rodziców. Nadmieniła, że wyjaśnień udzielono troszkę za 

późno. 

Wobec braku dalszych uwag i wniosków ze strony radnych przystąpiono do głosowania. 

Głosowano w sprawie: 

zamiaru likwidacji Szkoły Podstawowej w Bardzie.  

Wyniki głosowania 

ZA: 11, PRZECIW: 1, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 3, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 

Wyniki imienne: 

ZA (11) 

Monika Anna Foryś, Kazimierz Karwat, Marek Wojciech Kowalik, Karol Dominik Ksel, 

Irena Kulińska, Ewelina Izabela Sobieraj, Teresa Bronisława Strzelecka, Marcin Szpak, 

Dariusz Czesław Tyrała, Jolanta Anna Wesołowska, Michał Krzysztof Zaremba 

PRZECIW (1) 

Paweł Jakub Pietruszka 

WSTRZYMUJĘ SIĘ (3) 

Piotr Mariusz Bożycki, Małgorzata Józefa Gołyska, Stanisław Stemplowski 

Uchwała została podjęta. 

AD.7. W punkcie dotyczącym wolnych wniosków głos zabrała radna Gołyska. W swoim 

wystąpieniu podziękowała Zastępcy Wójta za wykonanie przepustu w miejscowości 

Radostów oraz za uzupełnienie oznakowania. Zaapelowała żeby na przyszłość w przypadku  



komunikatów z agencji takich jak np. zgłaszanie eternitu przekazywane były do sołtysów, 

ponieważ nie wszyscy maja dostęp do Internetu czy portali społecznościowych. Termin 

składania tych wniosków upłynął 31 stycznia i nie wszyscy mieszkańcy o tym wiedzieli i nie 

zdążyli takiego wniosku złożyć. Mieszkańcy mieli o to pretensje, ponieważ była mowa o 

karach.   Kontynuując Pani Radna zapytała o stan realizacji dokumentacji na budowę drogi 

Zalesie-Radostów przez Szumsko- Psikorę. 

Następnie nawiązując do podjętej uchwały w sprawie zamiaru likwidacji Szkoły 

Podstawowej w Bardzie. Zaproponowała, żeby jeżeli będzie zgoda rodziców i władz Gminy, 

uczniów ze szkoły podstawowej w Bardzie przenieść do Szkoły Podstawowej w Szumsku. 

Kontynuując Pani Radna przedstawiła walory szkoły podstawowej w Szumsku.  

Pan Wójt odniósł się do słów Pani Radnej. Poinformował, że wielokrotnie zachęcał 

mieszkańców do zgłoszenia się do systemu informowania przez sms. Informacja na temat 

terminu złożenia deklaracji dot, eternitu prócz mediów społecznościowych była 

zamieszczona na stronie internetowej urzędu, wysłano również powiadomienia sms do 

mieszkańców. Odnośnie projektu dróg Pan Wójt poinformował, że ich realizacja została 

zaplanowana na koniec września 2025. Niektóre z tych projektów są na ukończeniu. 

Do propozycji przeniesienia dzieci ze szkoły w Bardzie do szkoły w Szumsku złożonej przez 

Radną Gołyską przychylił się Radny Stemplowski. 

Głos zabrała przedstawicielka rodziców. Nadmieniła, że rodzicom nie zaproponowano 

przeniesienia dzieci do szkoły w Szumsku a część rodziców wyraziłaby taką chęć.  

Głos zabrał Pan Radny Karwat. Poprosił, żeby zorganizować spotkanie z mieszkańcami 

projektanta, który sporządza projekt na przebudowę przepompowni w Dębnie. Kontynuując 

swoje wystąpienie zwrócił się do Radnej Powiatowej Pani Aliny Siwoni. Poprosił o 

przekazanie pisma i interwencje w sprawie prac przy drodze powiatowej. Pan Karwat 

przekazał pismo Pani Radnej.  

Głos zabrała Pani Ewelina Sobieraj. Wsparła propozycję Pani Radnej Gołyskiej. Nadmieniła, 

że pracownicy obsługi również mogliby tam znaleźć zatrudnienie. 

Głos zabrała przedstawicielka rodziców. Poinformowała, że rodzice pytali o nauczycieli i 

uzyskali informację, że na dzień dzisiejszy nie mają oni możliwości zatrudnienia w szkołach 

na terenie gminy, ponieważ nie ma wolnych miejsc. 

AD.8. Wobec braku zgłoszeń i w związku z wyczerpaniem porządku obrad Pan 

Przewodniczący zamknął obrady. 

 

  

Przewodniczący 

Rady Gminy Raków 

 

/-/ mgr inż. Paweł Pietruszka 
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